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 Zprávy z radnice                                 

TERMÍNY UZÁVĚREK A VYDÁNÍ ŽIŽELSKÝCH NOVIN:
Chcete-li obohatit naše noviny o Vaše příspěvky, budeme s Vámi velmi rádi spolupracovat. Důležité je dodržet termíny uzávěrek ŽN.

Svoje příspěvky posílejte elektronicky na email: mirka.sport@seznam.cz

ČÍSLO UZÁVĚRKA DATUM VYDÁNÍ

3 / 2022 pátek 12. 8. vydání asi 16. 9.
4 / 2022 pátek 4. 11. vydání asi 2. 12.

CO SE V NAŠÍ OBCI REALIZUJE A JAKÉ PROJEKTY SE PŘIPRAVUJÍ?
Připravili jsme pro Vás shrnutí toho, co se v obci v letošním roce realizuje nebo je připraveno k realiza-
ci a jaké projekty se připravují pro následující období. Projekty jsou převážně realizovány za pomocí 
dotací, o které obec intenzivně žádá. 

REALIZOVANÉ PROJEKTY,  
REKONSTRUKCE A AKCE:
1) Výstavba komunitního centra Loukonosy
Výstavba komunitního centra je již od 28.01.2022 
v plném běhu. Aktuálně se dokončují stavební 
práce vnitřních prostor. Zároveň došlo k úpra-
vě sociálních zařízení tak, aby vyhovovali pod-
mínkám pro bezbariérovost. Plánovaný termín 
dokončení stavebních prací je 20.11.2022. 
Celková cena díla   vč. DPH 4.377.138,20 Kč. 
Výstavba probíhá za pomoci dotace z Integro-
vaného regionálního operačního programu, 9. 
výzvy MAS Zálabí-IROP-Komunitní centra II. 
Dotace je v celkové výši 2.307.391,98 Kč. 

2) Rekonstrukce komunikace v ulici 5. května
Obyvateli ulice 5. května dlouho očekávaná 
stavba, která byla započata 30.09.2021, je ak-
tuálně v rekonstrukci. Na stavbě jsou již osa-
zeny chodníky a dokončuje se oprava dešťo-
vá kanalizace, jejíž stav byl vyhodnocen jako 
nevyhovující. Zároveň došlo k napojení z oka-
pových svodů na dešťovou kanalizaci. Před-
pokládaný termín dokončení stavebních úprav 
místní komunikace v ulici 5. května je 30. červ-
na 2022. Celková cena díla vč. DPH 5.167.768 
Kč. Obec na rekonstrukci komunikace v ulici     
5. května žádala o dotaci na Ministerstvo pro 
místní rozvoj z programu Podpora rozvoje re-
gionů 2019+. Obci byla poskytnuta dotace ve 
výši 3.045.469 Kč. Nutno také dodat, že v červ-
nu 2021 proběhlo v ulici 5. května uložení no-
vého kNN do země včetně 3ks rozpojovacích 
skříní. 

3) Výstavba vodovodu v obci Hradišťko II
Finančně nejnáročnější stavba, která byla již 
projektována v předchozím volebním období. 
Vzhledem k nevyhovující trase vodovodu do-
šlo k úpravě projektu a po schválení úprav byla 
stavba 10.11.2021 zahájena. Výběrové řízení 
na zhotovitele díla vysoutěžila firma Společnost 
Hradišťko II, Správce společnosti VPK Suchý 
s.r.o., Společník Stavoka Kosice, a.s. Aktuálně 
se dokončují práce na hlavním řadu a byly za-
hájeny práce na vodovodních přípojkách. Celko-
vá cena díla 24.639.230 Kč vč. DPH. Výstavba 
je spolufinancována z Ministerstva zemědělství 
z programu Podpora výstavby a technického 
zhodnocení infrastruktury vodovodů a kanali-
zací III, schválená dotace je ve výši 16.015.000 
Kč. Zároveň obec zažádala o kofinancování  
u Středočeského kraje, a to ve výši 4.624.659 Kč.

4)  Restaurování sochy Panny Marie  
Immaculaty ze Žiželic

Díky iniciativě Okrašlovacího spolku Žiželáci  
v čele s paní Mirkou Tomešovou došlo k restau-
rování sochy Panny Marie Immaculaty ze Žiže-
lic. Velmi nás těší, že jsou v obci lidi, kteří se 
zajímají o kulturní dědictví. Ve spolupráci s obcí, 
která zajistila financování, došlo k záchraně dal-
ší části původního morového sloupu. Celkové 
náklady na rekonstrukci činili 106.500 Kč. Obec 
žádala o dotaci z Ministerstva zemědělství z pro-
gramu Údržba a obnova stávajících kulturních 
prvků venkovské krajiny, která je ve výši 63.700 
Kč. Socha je již opravena a je umístěna na dvo-
ře obecního úřadu, kde si ji můžete prohlédnout.
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5) Oprava dešťové kanalizace v ulici 5. května
Jak již bylo zmíněno výše, vzhledem k havarijnímu stavu dešťové 
kanalizace v ulici 5. května, musela být zahájena její oprava. Nákla-
dy na opravu dešťové kanalizace činí 1.047.780 Kč bez DPH.

6) Revitalizace hřbitova a márnice
Od konce března tohoto roku začala revitalizace hřbitova za účasti 
zaměstnanců obecního úřadu. Při této akci se opravila část hřbitov-
ní zdi a došlo k rekonstrukci márnice, která dostala novou fasádu, 
opraveny byly okapy a vstupní dveře. 

7)  Pořízení dopravního automobilu pro JSDH Žiželice
Obec podala v roce 2021 žádost o dotaci na dopravní automobil 
pro JSDH Žiželice. Aktuálně je pro přepravu jednotky, případně 
jejího vybavení využívána CAS, což je velice neefektivní a nehos-
podárné. Technika bude a je využívána zejména při veškerých mi-
mořádných událostech (požáry, povodně, dopravní nehody, atd.) 
nejen v obci Žiželice, ale i celém regionu Kolínska. Poskytovate-
lem dotace je Ministerstvo vnitra, program Dotace pro jednotky 
SDH obcí. Výše dotace činí 450.000 Kč. Obec zároveň zažádala 
o kofinancování ze Středočeského kraje, kde je aktuálně schvá-
lena dotace ve výši 300.000 Kč. Nyní se obec chystá na výběr 
dodavatele dopravního automobilu pro JSDH Žiželice.

8) Relaxační a edukační místo v lese u Hradišťka II
Relaxační a edukační místo v lese u Hradišťka II, je projekt, který 
je spolufinancován ze Státního zemědělského intervenčního fon-
du. Dotace je přerozdělována přes MAS Zálabí, z.s. v rámci výzvy 
č.6 Programu rozvoje venkova. Aktuálně probíhá výroba herních  
a edukačních prvků. Realizace by měla být dokončena během 
prázdnin. Do projektu byli zapojeni také děti ze školní družiny. Ty si 
navrhli trasu a graficky ji velmi pěkně zpracovali. 

9) Rekonstrukce chodníků v ulici Komenského
Dne 29.04.2022 byla započata první etapa výstavby nových chod-
níků v obcích Žiželice a Končice. Konkrétně se jedná o ulici Komen-
ského. V této etapě dojde k výměně povrchu chodníků a vjezdů. 

10) Výstavba autobusové zastávky u ZŠ T.G. Masaryka
V rámci výstavby chodníků v ulici Komenského zároveň dojde k re-
konstrukci zastávky před ZŠ a bude legalizována autobusová za-
stávka přes ZŠ ve směru na Chlumec nad Cidlinou, která zabezpečí 
bezpečný nástup dojíždějícím dětem, které nebudou muset dochá-
zet na nynější zastávku na náměstí. Termínově bychom rádi vše 
stihli do začátku nového školního roku.

11) Výsadba stromů
Obec zažádala o dotaci z Fondu životního prostředí, výzva číslo 
4/2021 - Výsadba vzrostlých stromů v intravilánu a extravilánu. Cel-
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 Zprávy z radnice                                 
ková cena 247.207 Kč vč. DPH. Dotace by měla 
být 100%, prozatím obec čeká na Rozhodnutí o 
přidělení dotace. Samotná výsadba bude prav-
děpodobně probíhat na podzim tohoto roku.

12) Rozšíření zásilkovny (Z-BOX)
Rozšíření ZBOXu by mělo být již brzy realizo-
váno. Aktuálně je podepsána smlouva a čeká 
se na usazení většího ZBOXu.

PŘIPRAVOVANÉ PROJEKTY
  1) Dětské hřiště v obci Hradišťko II
  2)  Multifunkční hřiště v části obce Pod Vinicí
  3)  Rekonstrukce povrchu v ulicích  

Purkyňova a Zahradní
  4)  Příprava projektové dokumentace  

na kanalizaci pro obce Hradišťko II  
a Loukonosy vč. ČOV

  5) Přístavba MŠ
  6) Revitalizace parku u Altánu
  7) Závlaha fotbalového hřiště
  8)  Chodníky v obcích Loukonosy  

a Hradišťko II
  9) Chodníky v obcích Žiželice a Končice
10) Výstavba cyklostezky
11)  Příprava projektu na výměnu  

osvětlení v obci Loukonosy
12)  Studie využití bývalé  

provozovny Frotex

RELAXAČNÍ A EDUKAČNÍ MÍSTO V LESE U HRADIŠŤKA II 
O výstavbě relaxačního a edukačního místa  
v lese u Hradišťka II jsme Vás již informovali  
v předešlých číslech. Není divu, protože tento 
projekt je již třetím rokem připraven k realizaci. 
Přes různá úskalí s úřady, až po nejistotu, zda 
bude obci na realizaci projektu poskytnuta dota-
ce ze Státního zemědělského intervenčního fon-
du z Programu rozvoje venkova ČR se zadařilo.
Po dlouhé odmlce došlo ke schválení naše-
ho projektu a přidělení dotace. Tak to vypadá, 
že bychom v letošním roce mohli Relaxační  
a edukační místo vystavět. Avšak nastává další 
překážka, s kterou nikdo nepočítal. Tou je sou-
časné navyšování cen. Tři roky připravovaný 
projekt, úsilí o získání dotace, překonání byro-
kracie a my jej z důvodu krize nezrealizujeme? 
Tuto myšlenku jsme si nechtěli ani připustit. Po 
dalších úvahách jsme se přece jen pustili do 
výběrového řízení dodavatele a podařilo se! 
Vysoutěženy byly dodávky herních a edukač-
ních prvků dle rozpočtu, který jsme vyhotovo-
vali před rapidním zdražováním.
Přesto se bavíme pouze o dodávkách nikoliv  
o montáži, to budeme muset zvládnout svépo-

mocí, abychom dokázali projekt zrealizovat. 
Zapojením obce a Vás občanů, ať už obce Hra-
dišťko II nebo i ostatních obcí, vznikne atraktiv-
ní místo především pro naše děti.
V současné době jsou již herní a edukační prv-
ky zadány ve výrobě. Děti z družiny ZŠ T.G. Ma-
saryka připravili návrh informační tabule, která 
bude součástí Relaxačního místa. Tak snad se 
v dalším čísle žiželských novin dočteme, jak 
bylo Relaxační a edukační místo po všech pe-
ripetiích ,,slavnostně´´ otevřeno. 
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TŘÍDĚNÍ ODPADŮ 
Vážení občané, 
rádi bychom Vás seznámili s tříděním odpadů v naší obci za rok 2021. Jak jsme si vedli v třídění obalů 
a v čem naopak máme rezervy? Proč došlo ke zdražení odpadů a snížení četnosti svozu? Zde jsme 
pro Vás připravili stručný přehled a vysvětlení toho, proč je zdražování aktuální téma a že opravdu 
neplatí často slýchané tvrzení, že „obec na odpadech vydělává“. 

Zdroj: EKO-KOM a.s.,
Zpracování: Obecní úřad Žiželice

  Svoz směsného komunálního odpadu 
  Rok 2020 - 422,6844 tuny             Rok 2021 - 345,7814 tuny

Obec Žiželice v roce 2021 vytřídila celkem 100,93 tun obalů. Z údajů vyplívá, že obec vytřídila v roce 
2021 téměř o 10% více obalů než v roce předešlém. Rok 2021 byl s rokem 2020 v třídění vyrovnaný 
a k rapidnímu nárůstu v třídění nedošlo u žádné komodity. Oproti roku 2020 došlo k mírnému poklesu 
v třídění papíru a kovů. K mírnému nárůstu došlo u tříděného plastu, skla a nápojového kartonu.
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Za zmínku stojí také svoz směsného komunálního odpadu. Zde došlo k poklesu odvezeného směsné-
ho komunálního odpadu o téměř 77 tun. Věříme, že ke snížení pomohlo pořízení kompostérů, které 
byly realizovány za pomocí dotace v roce 2021.

ČÍSELNÉ VÝSLEDKY ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ V OBCI
1) Tříděný odpad
NÁKLADY

VÝNOSY

Z přehledu nákladů a výnosů za tříděný  
odpad je patrné, že obec v roce 2021 za svoz 
kontejnerů na tříděný odpad DOPLÁCELA  
265 671,61 Kč. 

2)  Sběr ostatních odpadů včetně směsného 
komunálního odpadu

NÁKLADY

VÝNOSY

Z přehledu nákladů a výnosů za sběr ostatních 
odpadů včetně směsného komunálního odpa-
du je patrné, že obec v roce 2021 za svoz ostat-
ních odpadů DOPLÁCELA 378 789,36 Kč.

3)  Přehled nákladů a výnosů celkem  
za rok 2021

NÁKLADY

VÝNOSY 

Obec v roce 2021 na odpadové hospodářství 
ze svého rozpočtu doplácela 851 629,97 Kč. 
Celkem bylo v obci vyprodukováno 1102 
tun odpadů (včetně nebezpečného odpadu, 
bioodpadu a objemného odpadu), to zna-
mená, že v obci Žiželice připadá za rok 2021 
na každého občana 0,61 tun odpadu, které 
vyprodukoval. Navýšení poplatku a snížení 
četnosti svozu pro rok 2022 bylo nevyhnu-
telné, a to nejen z důvodu změny legislativy, 
ale také důsledkem narůstajících cen a infla-
ci. Jak budou poplatky za svoz komunálního 
odpadu nastaveny pro příští rok? To bude 
na zvážení zastupitelů.
      
    Bc. Šárka Dařílková

Zdroj: EKO KOM

Zdroj: Obecní úřad Žiželice

Zdroj: Obecní úřad Žiželice
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ŠKOLA Škola                                                        
BAREVNÝ TÝDEN 
Začátek masopustního veselí jsme zahájili na 
prvním stupni „Barevným týdnem.“ Každý den 
se nesl v duchu jedné barvy – pondělí modrá, 
úterý červená, středa zelená, čtvrtek žlutá a v 
pátek bílá. Děti si každý den oblékly na sebe 
něco v barvě daného dne. Vždy o velké přestáv-

ce proběhlo hromadné focení „barevných“ dětí 
a učitelů. Kreativita dětí a učitelů byla oprav-
du zajímavá. Během barevného týdne jsme si 
všichni užili spoustu legrace.

Jindra Duchanová

MASOPUST
Děti ze 4. třídy připravily pro spolužáky i zájem-
ce z okolí masopustní stezku s několika zasta-
veními u tradičních masopustních postav, kde 
se účastníci pochodu dočetly zajímavé informa-
ce o jednotlivých maskách. Navštívit tuto stez-
ku bylo možné až do masopustního úterý, které 
bylo letos 1. března. Tento den se děti převlékly 
za různé maškary a všichni jsme se vydali na 
masopustní průvod po Žiželicích se zastavením 
na náměstí, kde jsme dětem z mateřské školy 
zatancovali mazurku. Po návratu do školy před-
vedli žáci 2. A ostatním dětem, jak probíhalo 
tradiční „stínání medvěda“ včetně maškarního 
reje a pohřbívání basy. Všichni jsme se výborně 
pobavili a užili si pěkné dopoledne. 

Vynášení Morany
Po Smrtné neděli jsme museli počkat na malin-
ko lepší počasí, abychom mohli odnést Moranu 
do řeky Cidliny. Během pochodu k řece jsme 

se prostřídali v jejím nesení, protože silný vítr 
nám vynášení ztěžoval. Ale nakonec jsme zdár-
ně došli až na most přes řeku Cidlinu, kde jsme 
Moranu hodili do vody a poslali zimu pryč. Sice 
se jí moc od nás plavat nechtělo, jelikož jí vítr 
bránil v cestě, ale nakonec přece jen odplavala. 
Však se nás letos ta zima držela celkem dlouho.
U řeky jsme ozdobili „líto“ a s radostí donesli 
ke škole, kde nám až do Velikonoc připomínalo 
zajímavý den. 

Alena Darebná

ČARODĚJNICE
V naší škole se v pátek 29. dubna konal rej ča-
rodějnic Děti přišly do školy v maskách a v ča-
rodějných kloboucích. Pro žáky 1. stupně byl 
připraven na zahradě ohýnek a opékali jsme 
buřtíky. Tento školní den nebyl výjimečný jen 
tímto, ale na děti čekaly i další zábavné aktivity 
- poznávání bylinek, míchání lektvarů a zdobe-
ní vlastnoručně namíchaných nápojů, soutěže 
v letu na koštěti apod. Přálo nám krásné poča-
sí, takže jsme všichni odcházeli domů spokoje-

ní a se spoustou dalších zážitků Už se těšíme 
na další školní akce, které nás ještě do konce 
školního roku budou čekat. 

Martina Robovská
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ŠKOLA Škola                                                        

PROJEKTOVÝ DEN -  DEN ZEMĚ 2022
V pátek 22. dubna 2022 proběhla v Základní 
škole T. G. Masaryka v Žiželicích každoroční 
akce Den Země. Tento rok na téma Globální 
problémy lidstva se zaměřením na plýtvání po-
travinami. Žáci prvního stupně pracovali pod 
vedením svých třídních učitelů, kteří si pro ně 
připravili zajímavé interaktivní hry, soutěže a 
zábavné kvízy. Následně děti vytvořily různoro-
dé plakáty, do kterých shrnuly své nově nabyté 
znalosti. Na druhém stupni chodili žáci po sta-
novištích, kde je již čekali jejich průvodci, kteří 
jim vysvětlili zajímavou formou důležité infor-
mace o potravinách a ukázali například cestu 
potraviny od vzniku až po konzumaci či energe-
tickou náročnost různých druhů potravin. Žáci 
se také dozvěděli, jaký je účel potravinové ban-
ky nebo co udělat pro to, aby se co nejméně 
plýtvalo potravinami. V neposlední řadě si žáci 

mohli vyzkoušet poznávačku různých tipů jídel, 
příloh a ingrediencí. Výsledkem tohoto ročníku 
bylo nejen mnoho krásných plakátů, myšlenko-
vých map na dané téma, ale také poznání, ko-
lik úsilí je potřeba vynaložit, aby se mohl uvařit 
jeden oběd. 

Pavel Manych

EXKURZE PRAHA
V úterý 19. dubna 2022 žáci 8. a 9. ročníku 
vyjeli na exkurzi do Prahy. Cílem naší cesty 
byl Pražský hrad. Po příchodu na Hradčanské 
náměstí jsme prošli bezpečnostním rámem a 
přesunuli jsme se na 2. nádvoří, kde na nás 
čekali naši průvodci – členové Hradní stráže. 
S našimi průvodci jsme prošli chrám sv. Víta 
a Královský palác. Dozvěděli jsme se spous-
tu zajímavostí. Kromě jiného jsme si mohli 
prohlédnout repliky korunovačních klenotů. 
Všechny zaujal výhled z balkonu Královské-
ho paláce, odkud je nejkrásnější pohled na 
Prahu. V chrámu sv. Víta jsme také zavítali 
do královské hrobky, kde jsou uloženy ostat-
ky např. Jiřího z Poděbrad, Karla IV., Václa-
va IV. a Rudolfa II. Žáky zaujala i kaple sv. 
Víta, kde jsou umístěny korunovační klenoty. 
Po prohlídce Pražského hradu jsme se vydali 

Královskou cestou přes Nerudovu ulici, Ma-
lostranské náměstí, Karlův most až k Prašné 
bráně, kde kdysi průvod před korunovací čes-
kých králů začínal.
Exkurze se nám vydařila.

B. Plachá
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EXKURZE OTK KOLÍN
V úterý 10. 5. 2022 se žáci 8. ročníku zúčastnili 
exkurze do Obchodních tiskáren Kolín. Prohlíd-
ka s podrobným výkladem trvala zhruba hodinu. 
Žáci se seznámili s různými druhy tisku, které se 
v OTK používají. Během prohlídky jsme se také 
seznámili s historií kolínských tiskáren. Po pro-
hlídce informovala žáky personalistka, kde všu-
de se mohou absolventi středních škol ve firmě 
uplatnit. Exkurze proběhla v rámci profi orienta-
ce. Po prohlídce OTK jsme ještě zamířili k chrá-
mu sv. Bartoloměje, kde jsme navštívili kolínské 

Návrší a zavítali jsme na parkán, kde jsme se 
seznámili s historií nově zrekonstruovaného par-
kánu, barokní kostnice a staré farní školy.

B. Plachá

VELIKONOCE NA ZÁMKU LOUČEŇ

Na loučeňském zámku děti 1. stupně poznaly 
zámek ze své dětské perspektivy. Prováděla je 
bud kněžna Marie, princezna Karolína, nebo zá-
mecký komorník a ukázali jim přesně to, co děti 
zajímá. Jak se na zámku žilo, stolovalo, jaké 
měly šlechtické děti oblíbené hračky, co jim na 
zámku chybělo ve srovnání s dnešní dobou. Jak 
se slavily Velikonoce a čím je třeba obdarovat 
koledníky. Co má zámecká rodina společného s 
dnešní taxi službou a Velkou pardubickou.
Po prohlídce zámku následovala dílna, kde si 
žáci vyráběli velikonoční dekorace. Venku si 

všichni vyzkoušeli dvanáct zahradních labyrin-
tů a bludišť na jednom místě, v zeleni historic-
kého anglického parku. 

Jiřina Štumpfová

Z PRÁCE ŠKOLNÍHO ČTENÁŘSKÉHO KLUBU
Čtenářský klub v letošním školním roce opět 
zahájil svou činnost. Děti se scházely v nově 
zařízené školní knihovně, kde absolvovaly 
několik čtenářských lekcí s vlastní či vypůjče-
nou knihou. Krom toho navštívily i knihovnu v 
Chlumci nad Cidlinou a v Žiželicích, kde pro ně 
měly pracovnice knihovny připravený zajímavý 

program spojený s prohlídkou knihovny a ukáz-
kami knih. Čtenářský klub navštěvují děti, které 
čtení baví, ale je snaha zapojit i děti, které mají 
problémy se čtením. Pod vedením učitelů i čte-
nářsky zdatnějších spolužáků se snažíme růz-
nými zajímavými metodami práce zlepšit jejich 
čtenářskou úroveň.    L. Pokorná

ZÁPIS 
Ve čtvrtek 21. 4. 2022 proběhl zápis do prvního ročníku pro školní rok 2022/23.
K zápisu se se svými rodiči dostavilo 23 dětí, 16 dětí bylo přijato a pro 7 dětí rodiče požádali o odklad 
povinné školní docházky o jeden rok.

H. Svobodová
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MŠ Mateřská škola Žížalka                              
DRAVCI A ŽÍŽALA V KOMPOSTU
MŠ Žížalka je zapojená do programu Šablony III, 
díky kterému realizuje projektové dny. V dubnu 
a květnu se jednalo o dva projektové dny, a to 
Dravci a Žížala v kompostu. Při projektovém dnu 
nazvaném Dravci se děti mohly podívat a dozvě-
dět se spoustu informací o velkém množství ptá-
ků. K vidění byl například orel, který svou velikos-
tí budil respekt. Také káně a sokol a různé druhy 
sov, například raroch a výr. Některé dravce si 
děti mohly pohladit, jiným cvičitel nemohl sundat 
ani klapky na oči. Někteří dravci dětem kroužili 
nad hlavami a zase se vrátili zpět. Ukázky zpro-
středkoval pan František Adámek ze záchranné 
stanice, ve které se kromě ukázek dravců zabý-
vá také odchovem vzácných dravců a sov nebo 
záchranou volně žijících živočichů v nouzi.
Projektový den s názvem Žížala v kompostu 
umožnil dětem nahlédnout do života žížal, tedy 
co vlastně dělají, jak vypadají a k čemu jsou nám 
dobré. Děti také viděly kompost na vlastní oči, 
jak vlastně funguje a k čemu nám je dobrý. Co 
se do něho dává a co tam naopak vůbec nepa-

tří. Kromě žížal děti sledovaly i další obyvatele 
kompostu, tedy konkrétně stonožky a svinky. Na 
úplný konec bylo připraveno setí semínek. Ta si 
děti vybíraly podle sebe. Na výběr byl například 
hrášek, fazole, špenát a další. Protože nám po-
časí přálo, mohly děti oba dva projektové dny 
strávit venku na školkové zahradě a to bylo moc 
prima.
Školní rok už se pomalu blíží ke konci, ale před 
námi je ještě spousta akcí, které chceme stih-
nout. Například meziškolková olympiáda v Pře-
výšově, Den Afriky pořádaný klubem rodičů, 
Indiánský týden, školní výlet a na úplný závěr 
školní besídka, kde se také rozloučíme s před-
školáky, kterých je letos 10. 
Do školních lavic zamíří tito předškoláci: David 
Kuzma-Novotný, Linda Kuklová, Szofie Bakacs, 
Vendelín Pilný, Tomáš Vašíček, Nikola Stárková, 
Nikola Doktoríková, Jiří Kunášek, Kristýna Jašo-
vá, Karmen Kalejová

Krásné léto plné sluníčka  
a pohody všem přeje MŠ Žížalka

Martina Křídlová, učitelka – Zuzana Kuklová, asistentka – Lucie Tomešová, učitelka
Zleva stojící: Kristýna Jašová, Szofia Bakacs, Nikola Stárková, Karmen Kalejová, Kristina Stašková, Nikola Doktoríková
Zleva sedící: Vendelín Pilný, Tomáš Vašíček, Jiří Kunášek, David Novotný-Kuzma
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SDH

SDH Žiželice                                               

VOLEBNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE 

Dne 5. 3. 2022 proběhla volební členská schů-
ze, která se koná vždy po čtyřech letech. Jelikož 
skončil náš dlouholetý jednatel Ing. Josef Sejko-
ra, museli jsme zvolit nový výbor ve složení:
Jednatel: Josef Kukla
Předseda: Stanislav Šafařík 
Hospodář: Tomáš Březina
Místopředseda: Tomáš Kříž 
Zástupce hospodáře: Jan Váňa 
Pokladník: Pavel Malík
Správce majetku: Ondřej Smutný 
Členové dozorčí komise: Alena Poláková, Zde-
něk Musil, Libor Vošoust 
K dnešnímu dni má členská základna 147 členů.

Dokončili jsme rozsáhlou opravu naší chaloup-
ky, a ještě je potřeba opravit střechu na ga-
ráži. V plánu je i dost brigád okolo vody i tra-
diční rybářské závody dětí, které se uskuteční  
25. 6. 2022 v altánu Myslivna. V odpoledních 
hodinách bude připravené posezení s hudbou 
a občerstvením, na které jste všichni, jak Žiže-
láci, tak i přespolní, srdečně zváni a těšíme se 
na hojnou účast.

Petrův Zdar 
Světu mír

MO ČRS Žiželice nad Cidlinou 
Stanislav Šafařík

STAVĚNÍ MÁJE A ČARODĚJNICE
Letošní filipojakubská noc spojená s pálením 
čarodějnic připadla na víkend, a tak již od rána 
vřelo okolí hasičárny přípravami na večer-
ní program. Člověk je tvor společenský, a tak 
jsme byli rádi, že se po vynucené dvouleté co-
vidové pauze sešla při tradičním stavění máje 
a následném zapálení čarodějnického ohně u 
hasičárny široká veřejnost. Děti si na náměstí 
zasoutěžily, po zapálení vatry si opekly buřtíky, 
na dospěláky čekala bohatě zásobená udírna a 
pikantní kuřecí stehna, vše korunovalo příjem-
né počasí...a také dobrá nálada, vždyť někteří z 
nás se mnohdy neviděli celé měsíce, kdy vládla 
vládní nařízení.

J.M.

Rybáři                                                       

JSDH ŽIŽELICE DĚKUJE  
VŠEM OBČANŮM, KTEŘÍ NÁS 

PODPOŘILI PŘI SBĚRU  
ŽELEZNÉHO ŠROTU.
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SK ŽIŽELICE – MLÁDEŽ
Ahoj všem příznivcům mládežnické kopané  
a sportu. Na konci března nám začaly mistrov-
ské soutěže jak ml. přípravky, tak i ml. žáků. Jarní 
rozlosování nám nabídlo víc zápasů, než v pod-
zimní časti. Přípravky 11 zápasů a žáci 12 zápa-
sů. Všichni jsme se moc těšili na to, že se koneč-
ně můžeme scházet, trénovat a hrát venku (bez 
covid pravidel). Zápasy jsou herně vyrovnané.  

V přípravkách padá hodně gólů. Jak od nás, tak 
i od soupeře. V našem družstvu nemáme pouze 
jednoho střelce, ale branky dává více hráčů.
U mladších žáků nepadá tolik gólů a je to i více 
vyrovnané. V obou kategoriích se hra neodehrá-
vá pouze na jedné půlce, ale často se hraje od 

jedné branky k druhé. Což je pro kluky a holky 
dobře. Ml. přípravka hraje většinou v pondělí  
a ml. žáci o víkendu, vždy jeden zápas doma  
a jeden venku. Na domácím hřišti je vidět a slyšet 
velká podpora fanoušků. Také chceme poděko-
vat Pepovi Živnému za otevřené občerstvovací 
okénko v pracovní dny i o víkendu.
Na tréninku se scházíme v úterý a v pátek na 
fotbalovém hřišti stále ve větším počtu. Členská 
základna mládeže Sk Žiželice má momentálně 
40 členů. Nejen chlapců, ale i děvčat. Tímto chci 
poděkovat všem lidem, kteří se starají o chod ce-
lého fotbalového dění.
Více info na www.skzizelice.cz 
nebo na telefonu 728 913 745.

Modráček P.

Fotbal                                                       

ZDRAVÍME ČTENÁŘE ŽIŽELSKÝCH NOVIN. 
Rádi bychom Vás pozvali na CHOVATELSKOU 
PŘEHLÍDKU, která se bude konat o pouti v so-
botu 9. července. Tak jako obvykle nás najdete u 
chaloupky v sadech Komenského. Doufáme, že 
po prohlídce výstavy strávíme společně příjemné 
odpoledne na čerstvém vzduchu při tradičních 
Václavových klobásách s papričkami. Dobře vy-
chlazené pivo nebude chybět. Tak jako loni Mi-
chala přinese zajímavé zvířátko, nebo třeba dvě, 
hlavně pro potěchu malých návštěvníků. 
Na nástěnce u obecního úřadu si lze připome-
nout chvíle na výstavě, o co se zasloužil pří-

tel Luboš Černohlávek. Dle přání našich přátel  
a spokojených účastníků minulých chovatelských 
výletů bychom se pokusili uspořádat podzimní 
autobusový zájezd s návštěvou zatím neurče-
né výstavy s chovatelskou tematikou spojenou  
s kulturní akcí. Přejeme si, aby to celková situ-
ace dovolila. O termínu a místě zájezdu bude-
me včas informovat. Cena zájezdu pro účastníky 
se bude odvíjet od cenové nabídky autobusové 
dopravy. Jinak přejeme našim čtenářům krásné  
a pohodové prázdniny a mnoho zážitků z cest.

Za Výbor ČSCH Pav. + Mil.

Chovatelé                                                
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VZPOMÍNKA NA VŠESOKOLSKÉ SLETY
Sokol byla moje láska od mala, vlastně celé naší 
rodiny, hlavně tatínka. Tatínek napsal v roce 1908 
na Sokol Žiželice, jestli by tady mohl býti cukrář 
a krámek. Dostal odpověď, že ano, a krámek mu 
zajistili u „Kuklů č. 13“, kde se před tím prodávalo 
kameninové nádobí. A tak v květnu roku 1908 
vznikla firma František Suchánek – cukrář. 
Sokol v Žiželicích byl založen roku 1872. Byla 
to župa Tyršova se sídlem v Kolíně. Až v rámci 
reorganizace vznikl okres Nový Bydžov a tím 
se vytvořila i nová sokolská župa – Denisova. 
Denis měl na Malostranském náměstí pomník, 
ztvárněn vsedě a na kolenou měl rozevřenou 
knihu. Vždy o sletech se tam chodilo s kyticí  
a se vzpomínkou.
Tenkráte byly slety tři. První slet žactva, to ob-
sazovala Praha a nejbližší župa. Za týden byl 
slet dorostu a potom hlavní členské dny. A tak 
v roce 1932 v červnu jsem se zúčastnila i já IX. 
Sletu dorostu. Do Prahy se jelo v hytláku na 
nádraží „Těšnov-Denisovo“ byl tam nádherný 
portál, škoda, že všechno zmizelo. Byli jsme 
ubytováni na Letné u vodárny v Osenecké ulici 
ve škole. Na Strahov jsme chodili pěšky. Šatny 
byly dřevěné, poschoďové. Dostali jsme lístek, 
vlastně vedoucí, nezapomenutelná Kačenka 

Němečková, kde bylo napsáno patro a místo 
šatny. To byly jen dřevěné lavice a nad nimi jen 
dřevěné latě s natlučenými hřebíky. Dopoledne 
byly zkoušky, odpoledne se cvičilo, stravovali 
jsme se u vojáků. 
Slavnostní úbor byla červená sukénka a bílá 
halenka s bohatými rukávy, obháčkovaná  
a protažená červenou stužkou u krku. Ve vla-
sech čelenka z kytiček. Cvičební úbor byla 
modrá říza přepásaná šedou kroucenou šňůr-
kou. Rukávy a dole sukénka zdobená šedou 
šutaškou našitou podle řeckých vzorů. Ve vla-
sech modrá stuha. Když se naplnil stadion, bylo 
to jako pole chrp. Tehdy jsme cvičily s věnečky  
z chvojí propleteném trikolorou. Na všem byla 
domovenka Žiželice – župa Denisova. Kdo jed-
nou prošel „branou borců“ nemůže zapome-
nout, to se nedá napsat ten pocit, ten okamžik.
Ještě nás čekal průvod Prahou, někteří jsme 
byli v Praze poprvé. Prahou jsme byly okouzle-
né, všude jsme se setkávaly s přátelstvím, ten-
krát se měli lidé ještě rádi. 
Toho jásotu z ulice, z Václavského náměstí, na 
tribuně pan president Masaryk. Byl to krásný 
slet a k tomu našich 18 šťastných let. 

Milka Suchánková

V letošním roce na podzim uplyne 150 let od založení místní jednoty Sokol Žiželice. A takto vzpomí-
nala na slavnou éru Sokola a sokolské slety Milka Suchánková. Mnozí si ji vybavíme jako sestřičku 
či zubní instrumentářku u nezapomenutelného žiželského zubaře pana Josefa Švorce. On sám byl 
velmi humorný a veselý člověk, ale zvuk jeho zubní vrtačky mě děsí ještě nyní. 

„ ŽIŽELICKÁ 70 “
Přátelé a příznivci cyklistiky „Žiželická 70“ bude i letos odstartována tradičně 
z krásného prostředí fotbalového hřiště, a to v sobotu 17. září 2022. Přejme 
si, ať nám vyjde počasí, a těšme se na příjemnou vyjížďku s kamarády cyklis-
ty. Pro více informací sledujte vývěsku „Cyklistika“ na náměstí proti cukrárně. 
Naleznete zde informace o cyklistických akcích po celý rok 2022. 

Jarda Hradecký

Sokol                                                  
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Tenis                                                         
LETNÍ SEZONA 2022
Posledními turnaji koncem března skončila ha-
lová sezona a v polovině dubna začala letní 
tenisová sezona, konečně plnohodnotná. Za-
čala tradičně kvalifikačními okresními přebory 
jednotlivců a mistrovskými soutěžemi družstev 
(MSD).

Na posledních halových turnajích dosáhly vý-
borných výsledků pouze dívky.
V kategorii mladších žákyň A. Drobková vyhrá-
la turnaj na SCL Poděbrady a postoupila do fi-
nále v Říčanech. V kategorii BABY-tenis uhrála  
v Újezdě n. L. semifinále singla E. Skalická.

Počátkem května začaly mistrovské soutěže 
družstev, ve kterých má náš klub 8 týmů. Do-
spělí 2x, dorost 1x, starší žactvo 2x, mladší žac-
tvo 2x a 1x BABY-tenis. Suma sumárum bude 

v akci na 50 hráčů a hráček!! V době uzávěrky 
bylo odehráno 1. kolo, a až na „B“ tým dospě-
lých všechna družstva zvítězila! Soutěže končí 
koncem června a s komplexními výsledky se 
seznámíte v příštím vydání ŽN.

A co nás čeká? V současnosti se klub pořada-
telsky připravuje na Oblastní přebor starších 
žáků (11. - 13. 6.), na kterém uvidíme špičkové 
hráče celorepublikového významu.

Začátkem července se uskuteční celostátní tur-
naje ml. žáků a ml. žákyň, dorostenců a doros-
tenek, začátkem srpna celostátní turnaje vyšší 
kat. „B“ mužů a žen. V září proběhne tradiční 
turnaj kat. BABY-tenis V polovině července po-
řádá klub příměstský tábor.

hav

ČESKÁ REPREZENTANTKA NA KURTECH

V předminulém čísle ŽN se mohli čtenáři do-
číst, že tenisový klub má historicky 2. repre-
zentantku ČR, tentokrát basketbalovou! Pet-
ra Malíková, stále členka tenisového klubu, 
se kdysi rozhodla pro basketbal. Stala se ve 
svých 19ti letech nejmladší členkou reprezen-
tačního týmu žen ČR. Využili jsme její přítom-
nosti na kurtech ke krátkému, trochu rekapitu-
lačnímu, rozhovoru.

ŽN: Pro členy klubu je všeobecně známo, že 
jsi ve svých předžákovských a žákovských le-
tech hrála tenis na slušné úrovni. Máš ještě 
něco v paměti?
PM: No, docela jo. Vím, že jsem dokonce vy-
hrála i nějaké žákovské turnaje (ml. žactvo - 
LTK Cibulka Praha, LTC Kolín, st. ž. LTC Par-
dubice – pozn. red.).

Mezi hráčkami a rodiči to působilo trochu po-
zdvižení, protože jsem turnaje hrát časově 
nezvládala a tedy jsem neměla nahrané tzv. 
„body“. Byla jsem taková „no name“, na turna-
je jsem šla prakticky „ z voleje“, proto soupeř-
ky porážky moc mrzely. A pamatuji, když jsem 
bojovala za Slavoj těžké „mače“ v soutěžích 
družstev.
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ŽN: Musím zmínit, že v té době jsi více tréno-
vala basketbal. Protože koncem žákovských 
let bylo, hlavně časově, neúnosné dělat inten-
zivně 2 sporty najednou. A ty ses musela roz-
hodnout. Zvítězil basket. Proč? A nelituješ?
PM: Myslím, že basket mi šel lépe a hlavně 
je to týmová hra. Tenis je nejen fyzicky, ale 
hlavně psychicky strašně náročný, což jsem 
viděla u své starší sestry. (Sestra Klára – ligová 
hráčka - hrála a hraje tenis na vysoké úrovni, vyhrála 
několik turnajů nejvyšší kategorie „A“ – pozn. red.).  
V týmu se přece jen člověk „schová“, když mu 
to nejde. V tenise to tak není. Ta samota na 
kurtu je stresující. A myslím, že v něm je ještě 
větší konkurence.

ŽN: Tedy zvítězil basket. Můžeš stručně chro-
nologicky shrnout kluby, ve kterých jsi půso-
bila?
PM: Začínala jsem v Kralupech nad Vltavou 
a zůstala až do st. žactva, dorost Slovanka 
Praha a USK Praha, kde i ženy, a nyní ženy 
Královopolská Brno.

ŽN: Můžeš prozradit i výčet největších úspě-
chů?
PM: Vítězství na Mistrovství ČR dorostu se 
Slovankou a USK Praha. Na Mistrovství Ev-
ropy (ME) do 16 let (U16) 2. místo, na Mist-
rovství světa U19 6. místo, nyní jsme vyhrály 
kvalifikaci na ME žen 2023.

ŽN: Odbočíme od vavřínů ke každodenní dři-
ně. Jak zvládá mladá reprezentantka spojení 
sport – škola?
PM: Není to lehké ani jednoduché, stihnout se 
to dá. V týdnu tréninky (v USK byly 2x den-
ně!!), víkendy zápasy. V tomhle kolotoči celý 
rok, není příliš volna. V Praze jsem chodila na 
sportovní Gymnázium v Přípotoční, po pře-
stupu do KP Brno jsem musela přestoupit a 
4.ročník absolvovat na „normálním“ a reno-
movaném gymnáziu v Brně, kde není možný 

ani individuální studijní plán. V současnosti se 
připravuji na maturitu.

ŽN: Máš vůbec čas na nějaké mimobasketové 
vyžití?
PM: Jo, spánek, tenis, jídlo, kamarádi. 

ŽN: Další sportovní plány a předsevzetí?
PM: To je jednoduché. Udržet se i v příštích 
letech v národním týmu žen.

ŽN: Poslední otázka. Měla jsi nějaký basket-
balový vzor, idol.?
PM: Měla, bohužel nebasketbalový. Sprinter 
Usain Bolt. A to se teda nenaplnilo.
        (smích).

Děkuji za rozhovor a za čtenáře ŽN přejeme, 
ať se daří!

hav
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Muzeum                                                  
CO SE DĚJE V MUZEU? 
V muzeu se stále něco děje. Po zdařilé vánoční 
výstavě betlémů nastala chvíle prázdna, než se 
betlémy dostaly zpět ke svému majiteli, panu 
Ondřeji Vávrovi do Bydžova. Najednou tu bylo 
spoustu volného místa, nezvykle pusto a prázd-

no. No a to byl ten pravý čas k jarnímu úklidu. 
A protože šikovní „kluci“ z OÚ nám vyrobili na 
půdě radnice pěkné police, mohl náš spolek 
Žiželáci začít přesouvat věci z malého depo-
zitu na půdu. Ještě, že máme dobrou fyzičku 
z našich hodin aerobiku. A co dál, jak připravit 
muzeum na nadcházející sezonu? Tak aspoň 

vymést jehličí, nalézt a oprášit poschovávané 
exponáty, některé natřít či opravit a alespoň 
trochu obměnit stávající expozice. Podařilo se  
a začátkem května bylo naše malé muzeum 
připraveno na nadcházející turistickou sezonu. 
Tu zahájili kolínští turisté, které přivítal hned 
v první místnosti věrný Dětochův sluha „rytíř 
Jan“. Turisté se přijeli podívat nejen na sukně 
Žiželačky, které viděli v Toulavé kameře, ale za-
jímala je pověst o udatných ženách Žiželických 
a obstáli i při poznávání zemědělského nářadí 
v komoře. Selku nově osvětlovala lampa pet-
rolejka a světničkou zazněla melodie z hracího 
obrazu. Pokud chcete zjistit i Vy, co se v mu-
zeu změnilo, přijďte se podívat a návštěvu si 
domluvte na telefonu 728 441 005.

Nyní připravujeme tradiční pouťovou výstavu, 
tentokrát to budou historické fotoaparáty, ka-
mery a staré fotografie Žiželic. Opět budeme 
rádi, když nám své „kousky“ zapůjčíte. Výtěžek 
z výstavy půjde i tentokrát na obnovu Žiželické-
ho betlému. Jeho oprava se sice pomalu, ale 
přece jen přibližuje k zahájení. Tak snad se le-
tos dočkáme 1. etapy.

Přispívat na opravu Žiželického betlé-
mu můžete i na náš sbírkový účet

FIO BANKA 2201990636/2010.
Za jakoukoli částku děkují ŹIŽELÁCI.

PAN JOSEF HOLÝ
V Žiželicích bydlela rodina Holých (Josef a 
Kateřina, Žižkova ulice, čp. 269). Měli, pokud 
se nemýlím, tři děti: Josefa, *22. 7. 1897 v Hej-
kovicích, okr. Jičín, Marii (Josefu) *13. 1. 1899  
v Žiželicích, čp. 92, a Prokopa, *26. 8. 1902  
v Žiželicích, čp. 40, Prokop celý život žil v Če-
lákovicích a teprve do důchodu se přestěho-

val do Žiželic. Josef emigroval přes německý 
přístav Brémy do Spojených států, do CHI-
CAGA. 

Pan Holý byl vyučen truhlářem a měl v Ameri-
ce slušné zaměstnání a také cestoval po ce-
lém světě. Jeho švagrová, manželka Prokopa,  
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o něm říkala, že je to dobrodruh. Během „Pro-
tektorátu“ se nemohl přijet podívat na rodiče. 
Ale pamatuji se, že v roce 1949 přijel snad 
asi na tři měsíce do Žiželic. Chodil mezi poli a 
vzpomínal a někdy jsme viděli, že i pláče. Snad 
tušil, že se sem už nikdy nevrátí - bylo po „Ví-
tězném únoru 1948“. Neměli jsme z toho ro-

zum, a tak jsme se mu posmívali. Dnes, s od-
stupem nějakých padesáti let, se za to stydím. 

Pak jsem o něm mnoho let neslyšel. Až někdy 
kolem roku 1980 jsem mluvil s jeho švagrovou, 
manželkou jeho bratra Prokopa, a dověděl 
jsem se, že pan Josef, tehdy asi osmdesátile-
tý, se bude k nim do Žiželic stěhovat. Josef se  
v Americe neoženil, a tak na stará kolena zů-
stal úplně sám. Svému bratrovi Prokopovi psal 
a prosil ho, aby ho vzali k sobě. Pan Josef ještě 
asi tři, čtyři roky v Žiželicích žil a pak ve věku 
snad kolem osmdesáti pěti let zemřel. Celou 
dobu jsem se rozmýšlel, že ho navštívím, ale 
bohužel jsem tak neučinil, a tak jsem se také 
nic o něm a jeho cestování nedověděl.
Někdy v roce 1987 pan Prokop prodal domek, 
čp. 269, po svých rodičích. Nový majitel dělal 
v domku pořádek a co se dalo vyvezl na sme-
tiště. Nelenoval jsem a celé smetiště jsem pře-
hrabal a našel zajímavou korespondenci, a to  
i několik dopisů od Josefa - ze Spojených států.

Zajímavé jsou dopisy pana Josefa z Okina-
wy. Tyto japonské ostrovy po ukončení dru-
hé světové války okupovali Američané a pan 
Josef uzavřel smlouvu na jeden rok práce na 
tomto ostrově. Ve svém dopise z roku 1948 
píše: „Jsou to korálové ostrovy, z nichž největ-

K vycestování musel mít: „Cestovní pas“:

Fotografie pana Josefa Holého někdy snad z padesátých let:
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ší je Okinawa. Nevím, jestli dodržím smlouvu. 
Buduje se zde ohromná základna, proti komu 
si můžete domyslit“. Vydělával tady sice dost 
peněz, ale také hodně jich utratil. Podle smy-
slu bych pochopil, že právě rovnou z Okinawy 
jel na shora vzpomínanou návštěvu do Žiželic.  
V jednom dopise píše, že byl také v Číně. Tady 
se náhodně na ulici sešel s Češkou, která si 
vzala Číňana, má s ním děti, ale nemá pení-
ze na to, aby se ještě někdy podívala domů. 
Mám za to, že z Okinawy přes New York sku-
tečně odcestoval rovnou do Žiželic.
Našel jsem také asi deset dopisů sestry Marie 
z Vídně, která tam byla vdána od roku 1923, 
kdy se vdala za Josefa Holletschka, úředníka 
dráhy ve Vídni XVI, Reunhartg. No 2 (*25. 2. 
1897, Vídeň XIV, Nobiligasse No 7. Většina 
jejích dopisů je z konce druhé světové války 
nebo těsně po ní. Poslední dopis je z roku 
1975. Koncem války byla Vídeň bombardová-
na a paní Marie píše, že kolikrát byli i několik 
dní bez elektrického proudu a plynu a scho-
vaní někde v úkrytu. Tou dobou byl ve Vídni 
velký nedostatek potravin a byli rádi, když jí 
rodiče ze Žiželic poslali nějaké potraviny. 
Zajímavé je, že dopisy z roku 1946 byly přís-
ně cenzurovány a je na nich razítko „Osterre-
ichische Zensurstelle“. 
Po několika letech se situace v obou zemích 
úplně obrátila a paní Marie píše v dopise z 
roku 1956, že rodičům posílá rozinky, čokolá-
du, máslo, kávu.

Koncem roku 2004 jsem hovořil se Stan-
dou Slaninou a dostali jsme se až na rodinu 
Holých. Také on na smeťáku cosi nalezl. Sho-
dou okolností to byl lodní lístek na loď, kterou 
se pan Josef Holý právě v roce 1949 vypravil 
na návštěvu svých rodičů v Žiželicích.

Dopis z 25.3.1946 má částečně vystříhaný text
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ČTENÍ NA POKRAČOVÁNÍ
Moje vzpomínky na dětství prožité  
za II. světové války v Loukonosech
Vzpomíná Alena Kosinová, 
rozená Javůrková ročník 1933. Část 2.

Bohužel to, že je válka bylo přes hry i zimní 
radovánky cítit všude. Válka přinášela větší či 
menší trampoty a nepříjemnosti. Protože nebyl 
dostatek potravin i oblečení, byl na ně nařízen 
přídělový systém. Přešívalo se, co se dalo. 
Hlavně na děti, protože rostly a nové oblečení 
se nedalo sehnat.  Výhoda byla, že na vesni-
ci měl téměř každý nějaké, byť skromné hos-
podářství, záhumenku a zahrádku. Postupně 
byly lidem předepisovány čím dál větší váleč-
né dodávky a občas na dodržování toho, aby 
lidé neměli poschovávané potraviny, chodily ně-
mecké kontroly. Většinou se to ale nějak prosá-
klo, že jdou, a všichni poschovávali do předem 
připravených skrýší, co se dalo, husy a slepi-
ce se vyhnaly na obec, aby nebyl přehled, co 
kdo má. Díky tomu se dalo na vsi docela slušně 
přežít, i když na rozhazování opravdu nebylo. 
Běda však, kdyby u někoho něco našli, to by 
pak bylo velmi nepříjemné a hrozil velký trest. 
Oproti nám se lidem ve městech vedlo zle. Dost 
lidí z města jezdilo na vesnici k příbuzným si ně-
jak vypomoci. I to bylo dost nebezpečné. V zimě 
byl nedostatek uhlí, tak byly ve škole vyhláše-
ny uhelné prázdniny. Děti musely zůstat doma 
a jen jednou týdně jsme si chodily do školy pro 
úlohy. Do školy jsme chodily pěšky. Při návště-
vě školy jsme odevzdaly vypracované úlohy a 
dostaly nové. To trvalo i dva měsíce. Úlohy jsme 
většinou dělali společně se spolužáky u někoho 
doma. Mimo jiné zákazy a příkazy bylo naříze-
no úplné zatemnění, aby se bombardéry ne-
měly podle čeho orientovat. Veřejné osvětlení 
ve vesnici ještě neexistovalo,  i malé přenosné 
baterky měly přes čočku kryt a v něm štěrbinu, 
aby svítily jen málo a na zem. Stejné to měla i 
auta a motocykly, kterých bylo v okolí opravdu 
málo či spíše žádná. Jednou někdo doma málo 
zatáhl závěs a strážník k nám lezl přes zahradu 

a bouchal na okno, ať si to dáme do pořádku. 
Dost často se tajně poslouchalo v rádiu vysílání 
z Londýna. Pamatuji, že to začínalo „Volá Lon-
dýn“ a strašně to šumělo a praskalo. Poslech 
této stanice byl přísně zakázaný. Když otec po-
slouchal, tak jsme s maminkou musely venku 
hlídat. Táta se sousedem poslouchali, jak to vy-
padá s frontou a jestli už Hitler dostává na frak. 
Při tom už šlo opravdu o krk. 
Za války byly zakázány i veškeré zábavy a ple-
sy. Tak se alespoň hrálo divadlo v hostinci 
U Rychterů (později prodejna potravin). Nás děti 
do divadla nepouštěli, tak jsme alespoň pobí-
haly okolo a snažily se nakukovat, seč se dalo. 
Divadlo se hrálo po celou dobu války a bylo 
kupodivu i slušně vybavené kulisami a světly. 
Hrála převážně mládež. Po válce jako když utne 
a divadlo se přestalo hrát. Jak jsem se již zmí-
nila, velké oblibě se těšil i fotbal, který se hrál 
na Obci. Spolek SK Loukonosy byl za války ku-
podivu docela úspěšný, protože mimo místních 
za něj hráli i asi tři dojíždějící fotbalisté z Prahy. 
Při návratu si odváželi odměnou všelijaké po-
traviny, hlavně maso, drůbež a máslo, protože 
ve městě byla opravdu nouze. Velké pozdvižení 
bylo, když proti sobě nastoupily týmy z Louko-
nos a Žiželic. To pak byl mač na ostří nože. Ale 
s koncem války i fotbal najednou skončil. 
I za války se dodržovaly křesťanské svátky a 
tradice. Já nejraději vzpomínám na Vánoce. Ty 
byly o dost jiné než ty dnešní. Je fakt, že byly 
chudší, ale klidnější, méně spěchu a nervozity. 
My děti jsme je milovaly a připadaly nám do-
slova kouzelné. Maminka z toho mála, co měla, 
dokázala udělat zázraky a Vánoce připravit 
krásné. Stromeček vždycky přivezl otec z lesa 
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a do zdobení si nenechal od nikoho mluvit. I já 
mohla jen asistovat. Lepila jsem řetězy z barev-
ného papíru a podávala ozdoby. Ty byly třeba 
korálkové, nebo skleněné. Cukroví bylo oprav-
du málo, pár perníčků. Známý cukrář vyrobil 
fondánové barevné kroužky z cukru, který mu 
matka na to dala. 
Na Štědrý den jsme se přes den nějak odbyli 
a až večeře byla slavnostní. Kapra jsme nemě-
li celou válku. Prostě se nedal sehnat. My měli 
k večeři tátovy oblíbené „Peciválky“, což byly 
upečené malé buchtičky s tvarohem spařené v 
horké vodě a zatepla obalené v povidlech, mle-
tém máku a másle. Dodnes si pamatuji, jak to 
bylo dobré. Táta pocházel z Vysočiny a Peci-
války byly jídlem jeho kraje. Hlavním jídlem byly 
králičí řízky a bramborový salát se smetanou 
místo dnes používané majonézy. Po večeři se 
pil čaj z různých bylin, protože pravý čaj za vál-
ky opravdu nebyl dostupný, stejně jako pravá 
káva, kakao a jiné věci, které se musely do Čech 
dovážet ze zahraničí. Alespoň, že byl dostatek 

domácího ovoce, ořechů a tradiční vánočka. Po 
večeři jsme dodržovali staré vánoční zvyky, táta 
šel večer dát výslužku chovaným zvířátkům, 
pouštěli jsme zrcátkem zlaté prasátko na zeď. 
Vše bylo skromnější a jednodušší, přiměřené 
době a možnostem. Dárků bylo pod stromeč-
kem poskrovnu, ale o to větší jsme z každého 
měli radost. V naší rodině se hlavně nadělova-
ly knížky, sem tam šála, kulich, rukavice podle 
potřeby a hlavně, co se vůbec dalo sehnat. Na 
Boží hod chodil otec do kostela na mši, jak byl 
odmala zvyklý z domovské Moravy. Pravidelně 
přicházeli dva koledníci. Byli chudí, a protože už 
byli starší, bydleli v pastouškách v Loukonosech 

a v Hradišťku. Matka jim dala najíst a na ces-
tu nějakou výslužku. Strýc pracoval těsně před 
válkou na stavbách bunkrů a jednou mi přivezl, 
jako dárek tři čokoládové figurky v barevném 
staniolu. Za války to byla velká vzácnost a já 
je celých šest roků války měla uložené. Byli to 
panenka, panáček a kominíček. Tyto figurky ka-
ždoročně vždycky kralovaly na stromečku. Sil-
vestr se neslavil. Rodina si dala jen lepší večeři 
a pak se většinou poslouchalo rádio. Na Nový 
rok se scházeli sousedi, aby si popřáli lepší rok 
než ten uplynulý. U toho podebatili, probrali, co 
se děje, a hlavně si popřáli, aby už ta zpropa-
dená válka skončila. Na Tři krále se pravidelně 
smažily koblihy, to k nim prostě patřilo. Po vsi 
chodili koledníci přestrojení za krále Kašpara, 
Melichara a Baltazara. Na Hromnice se nechá-
valy v kostele světit svíčky „hromničky“, aby se 
pak zapalovaly k ochraně obydlí ve chvílích, kdy 
venku řádila bouřka a oblohu křižovaly blesky.
Velikonocům předcházela „Květná neděle“, 
kdy se dávaly v kostele světit kočičky, na Ze-
lený čtvrtek přestaly zvonit všechny zvony, že 
prý „odletěly do Říma“. Také jsme chodili prů-
vodem za vesnici, kde se říkalo „U křížku“,  
v poledne jsme řechtajíc šli tam a při cestě zpět 
jsme řechtali nejvíc u krámu pana Šukala, kte-
rý už měl pro děti nachystané nějaké bonbony, 
další den jsme pro změnu řechtali u krámu paní 
Rychterové, abychom je svou přízní podělili. Na 
Velký pátek se nesmělo vůbec jíst maso, ale 
to se dobře dodržovalo, protože ho stejně bylo 
tak málo, že se jedlo jen o víkendu a ve všední 
den jen málokdy. O velikonoční neděli večer se 
vařila a barvila velikonoční vajíčka, aby bylo co 
dávat ráno koledníkům. Na Velikonoční pondělí 
ráno jsme se s kamarádkami schovávaly, aby 
nás kluci nemohli vyšlehat. Většinou nás stejně 
našli a pak to dost bolelo. Velikonoce už byly 
svátek radostný, protože už bylo konečně jaro 
a všichni z toho měli dobrý pocit. Rolníkům sice 
přineslo mnohonásobně více lopoty na polích  
a okolo zvířat, ale i tak se radovali, že je zima 
za námi. 

Konec 2. části
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SVĚTOVÝ DEN VODY V DĚDEČKOVĚ ARBORETU
Jaký byl? Hezký, zábavný, poučný, pohodový, 
… Více řeknou fotky spokojených návštěvníků. 
Věříme, že příště jich přijde víc. Že ti, kteří měli 
obavy z neznámého, se již přestali bát a ti, kte-
ří neměli čas, si jej udělají nebo pošlou vyřádit 
alespoň děti samotné. Těšíme se na ně na pří-
městském táboře Malá tajemství přírody v ter-
mínu 18.7. – 22.7. 2022. 

    Za Dědečkovo arboretum Jára B.J. Šandová

 Matrika                                        
Z NAŠICH ŘAD ODEŠLI:

23. 02. 2022 Jindřich Prokop ve věku 87 let Loukonosy

01. 03. 2022 Alois Točík ve věku 91 let Loukonosy

07. 03. 2022 Milena Hanáková ve věku 71 let Žiželice

31 .03. 2022 Věra Vlková ve věku 84 let Žiželice

02 .04. 2022 František Dunka ve věku nedožitých 42 let Žiželice

23. 04. 2022 Mikuláš Bubela ve věku 61 let Žiželice

Knihovna                                                  
Zdravím všechny čtenáře ŽN.
I tentokrát, jako vždy, vás chci pozvat do knihov-
ny. Byly zakoupeny oblíbené nové historické 
romány a dlouho očekávaný přelomový román 
o ženách, víře a zlu Bílá Voda od úspěšné čes-
ké spisovatelky Kateřiny Tučkové (Žítkovské 
bohyně). V knihovně byl aktualizován soubor 
knih ve skladu. A pro zajímavost a pro zasmá-
ní. Víte, jak se říká knihomolům v různých ja-

zycích? Knižní červ – angličtina, Knižní blecha 
– indonéština, Piják inkoustu – francouzština, 
Myš z knihovny – rumunština, Čtecí krysa – 
němčina, Kůň, co si čte – dánština.

Přeji všem krásné léto, dospělým příjemnou do-
volenou a dětem nezapomenutelné prázdniny.

VK, Místní knihovna Žiželice
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VÍTÁNÍ PTAČÍHO ZPĚVU
Když pouštím svým klientkám relaxační hudbu, 
často se v ní objevuje ptačí zpěv. Kdo máte jako 
já rád ranní procházky přírodou, jistě mi dáte za 
pravdu, že ptačí cvrlikání je balzámem na duši. 
Využila jsem akci pořádanou Dědečkovým ar-
boretem ve spolupráci s ornitologem panem 
Lukášem Kadavým a 14. května se připojila ke 
skupince zájemců o bližší poznání ptačí říše.
Hned na úvod jsme se dozvěděli, že se nic  
v přírodě neděje náhodou a že ptačí zpěv slouží 
hlavně k reprodukci. Ptáci si tak označují svá 
teritoria a samci lákají svým zpěvem samičky. 
Prý vědci vysledovali, že se ojediněle ozývají  
i samičky, ale zatím není jasné, z jakého důvodu 
se tak děje. Že by náznak feminismu v ptačí říši 
…? :-) Svoji procházku jsme začali poblíž čistič-
ky na dohled čapího hnízda. Čápi tu pravidelně 
hnízdí od roku 1986!!! Postupně jsme se na jed-
notlivých zastávkách dozvídali o páření, jak je 
to s ptačí věrností, kde můžeme vidět dudka, 
o schopnostech ptáků přizpůsobovat se klima-
tickým změnám, o nebezpečí ubývání hmyzu, 
o ojedinělém chování kukaček a nesčetně dal-

ších zajímavostí. Z výkladu pana přednášející-
ho bylo cítit, že ornitologie je jeho velkou vášní. 
Mezi svým povídáním se dokázal náhle ztišit, 
přepnout se na ptačí zpěv a v mžiku určit, kdo 
a odkud nám právě zpívá. Poté, co jsme přešli 
kamenný most blízko Ostrova, pokračovali jsme 
podél řeky směrem k altánku. Výhodou této 

části cesty bylo, že jsme si v klidu mohli pro-
hlédnout jednotlivé ptáky. Viseli totiž připíchnuti 
na stromech v zalaminovaném papíře 
s krátkým povídáním a úkolem. Naše procház-
ka končila, jak jsme zvyklí říkat “u altánku.” 
Tady si mohli zájemci zúročit či doplnit své zna-
losti pomocí různých her a doplňovaček či zís-
kat různé drobnosti s ptačí tematikou.
Až zase půjdu ráno se svojí fenkou na pravi-
delný okruh, poznám kromě kukačky zřejmě 

také pěnkavu a se svými dioptriemi kromě čápa 
snad i poštolku, ale díky jednomu zajímavému 
ránu bude moje vnímání ptačího prozpěvování 
zase o krok intenzivnější. Moc děkuji panu Ka-
davému, všem organizátorům a všem účastní-
kům za milé zpestření nového dne.

Dagmar Ulrichová
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KDO TO KLAPE V ŽIŽELICÍCH?
Čáp bílý je odedávna mezi lidmi oblíbeným  
a známým ptačím druhem. Je dokonce hlu-
boce zakořeněn v povědomí lidí a objevu-
je se v pověrách, jejichž původ sahá až do 
předkřesťanských časů. Je tedy otázkou, zda 
oblíbenost čápa pramení z pozitivního citové-
ho vztahu lidí k tomuto druhu, nebo vznikla 
z pragmatičtějších pohnutek odvozených od 
jeho užitku. Ať už tomu bylo jakkoli, čáp bílý 
se stále těší sympatiím ve většině zemí, kde 
hnízdí. V řadě německých vesnic se dodnes 

drží lidové čapí slavnosti. Čáp je národním 
ptačím druhem v Litvě, Polsku a Bělorusku 
a je ikonou Alsaska. Ve znaku se jím pyšní 
Haag i řada jiných menších měst v různých 
koutech Evropy. 

Hnízdním prostředím čápa bílého vždy bývaly 
rovinaté otevřené krajiny s loukami, říční nivy 
a vůbec rybničnaté kraje. Kolínsko není výjim-

kou. V posledních několika desetiletích, zvláš-
tě pak v novém miléniu, jsme svědky úbytku 
čápů v nížinných oblastech, jako je například 
Polabí. Čápi naopak osídlili i střední a vyšší 
polohy. Jedním z argumentů je ztráta potrav-
ních stanovišť vlivem intenzifikace zeměděl-
ské výroby a nadužívání chemických příprav-
ků v zemědělství. Ve vyšších polohách, kde 
doposud převládají pastviny, není zdaleka 
míra chemizace v krajině tak vysoká a čápi 
zde snáze nacházejí potravu. 

Polabí bylo vždy krajem vody. Řeka Labe na 
svém toku, dlouhém asi 26 kilometrů od Lab-
ských Chrčic po Velký Osek, vytvářela kraj 
plný tůní, mokřadů, luk a lužních lesů. Staří 
pamětníci vzpomínali, jak úhoři a jelci jese-
ni vplouvali za potravou do zaplavených luk  
a čápi nacházeli prostřené stoly v říční nivě 
a jejich klapot se nesl z hnízd na starých du-
bech až k obcím. Vladislav Šír ve své knize 

Žiželice červen 2019
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„Ptactvo české“ (1890) uvádí, že „hnízda čápů 
lze nalézti v lesích Radovesnických a také v 
oboře hraběte Kinského nad rybníkem Žehuň-
ským“. Krajina Žiželicka při řece Cidlině byla 
také vždy čápům zasvěcena, jak o tom svědčí 
i stará místní jména. Čapí dub stával při břehu 
Cidliny u Loukonos a historie tohoto již dávno 
zmizelého stromu sahá hluboko do středově-
ku. Co se nacházelo v jeho koruně, není jistě 
třeba dodávat. 

Vraťme se však k Labi. Před započetím regu-
lačních prací hnízdilo v roce 1922 ve zdejší 
nivě 5 – 7 párů čápů. Po regulaci labského 
koryta čápi postupně kolínské Labe opouštěli 
a koncem 50. let 20. století už zde pravidelně 
nehnízdili. Jen drobnou epizodou bylo zahníz-
dění na dubu u Veltrub v roce 1985, kde hníz-
dili po šest let, nebo pouze sezónní hnízdění 
na starém, bouřemi ošlehaném torzu starého 
topolu v roce 1971 v místech dnešní přírodní 
rezervace Týnecké mokřiny. Kolínský, resp. 
býchorský znalec přírody a ptáků František 
Foltýn již v roce 1984 avizoval, že „citelný 
úbytek v labském pruhu má na svědomí pře-
devším člověk. Ne, že by čápy přímo vyháněl. 
Zredukoval však jejich životní prostředí na 
tak malý prostor, že vylučuje existenci čápů 
v takovém počtu, v jakém hnízdili v labském 
pruhu před regulací řeky a před rozoráním 
luk. Když k vysušeným a v pole přeměněným 
loukám připočteme ještě nedostatek stromů 
vhodných k hnízdění, není divu, že ptáci, bez 
nichž si lidé minulých dob Polabí nedovedli 
ani představit, přetrvali jen v myslích starých 
pamětníků.“ 

Začátkem 80. let minulého století hnízdily  
v celém kolínském okrese pravidelně pouze 
dva čapí páry. Oba si postavily hnízda na ko-
mínech bývalých cihelen. Jeden v Nesměni, 
druhý v Krakovanech. Dlouhodobé hnízdiště 
na komíně v Nesměni hostí čápy s několi-
kaletými výpadky doposud (poslední zdárné 
vyvedení mláďat je uváděno z roku 2020), 

krakovanské hnízdiště mělo pohnutější osud. 
Komín byl v roce 1988 zbourán a na jeho mís-
tě byla postavena hnízdní podložka. Ta však 
byla jen nepravidelně obsazována a po roce 
2000 už vůbec. Zcela nové hnízdo si čápi 
postavili v téže obci v roce 1998 na komíně 
bývalé sušárny (dnes areál soukromé farmy 
Moravcovi), hnízdo však v roce 2000 shodila 
vichřice a čápi je obnovili až v roce 2007. Do 
současnosti však hnízdo bývá obsazováno 
jen nepravidelně. Roky, kdy na něm vyvedou 
čápi mláďata, jsou vzácné. 

Na Kolínsku zbývá ještě třetí hnízdiště. Mu-
síme se však vrátit k řece Cidlině, kde si čápi 
postavili poslední hnízdo v původním prostře-
dí, tedy na stromě, v blízkosti řeky u obce 
Zbraň při okraji NPP Žehuňský rybník. V roce 
1981 však mláďata nevyvedli a hnízdiště za-
niklo. Avšak hned následujícího roku byl v Ži-
želicích zaznamenán pokus o hnízdění na ko-
míně tehdejší Fruty (dnešní firmy Crocodille). 
Úspěšné hnízdění pak bylo zaznamenáno po-
prvé v roce 1986, kdy ornitologové na hnízdě 
okroužkovali tři mláďata. Od té doby čápi ob-
sazují hnízdo prakticky každoročně. Žiželičtí 
čápi jsou tak jediných aktivním a pravidelně 
obsazovaným hnízdištěm na Kolínsku. Nutno 
podotknout, že firma Crocodille se o „své“ čápy 
stará – ať již nutnými úpravami hnízda, nebo 
zabezpečením nebezpečných elektrických 
zařízení v blízkosti hnízdiště. Čápi jsou proto 
dnes také výrazným poznávacím znamením 
Žiželic. Věřím, že řada žiželických obyvatel 
každoročně netrpělivě očekává návrat svých 
čápů a raduje se s prvními pokusy o vzlet na 
komíně bývalé Fruty. To, že Žiželicko má do-
posud své čápy, lze tedy vnímat i jako ukaza-
tel stavu zdejší krajiny. Dávno pryč jsou časy, 
kdy se v Žiželicích ozýval klapot vyhlášených 
tkalcovských stavů. Přesto se však nad Žiže-
licemi klapot stále ozývá – ten čapí - když se 
partneři vítají na hnízdě, nebo když zažívají 
své milostné chvilky. Doufejme, že tomu tak 
ještě dlouho bude!
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Historie hnízdění čápů bílých v Žiželicích:

1982 –  rok založení hnízda, 208 m n. m.,  
neúspěšný pokus

1986 –  obsazeno, první úspěšné hnízdění,  
15. 6. tři mláďata kroužkována  

1987 –  obsazeno, 5. 7. čtyři vejce,  
1 mládě, které uhynulo 

1988 –  hnízdo obsazeno, ke hnízdění vlivem  
neustálých bojů s jiným čapím párem nedošlo 

1989 – obsazeno, vyvedena 4 mláďata 
1990 – obsazeno, vyvedena 4 mláďata
1991 – obsazeno, vyvedena 3 mláďata 
1992 – obsazeno, mláďata nevyvedena 
1993 –  hnízdo opuštěno, snůška vajec  

neuskutečněna 
1994 –  obsazeno, vyvedena 2 mláďata,  

odlet koncem srpna 
1995 –  obsazeno, 3 mláďata vyvedena,  

odlet koncem srpna 
1996 –  obsazeno, 9. 4. přílet, léto - 3 mláďata,  

úhyn pravděpodobně prochladnutím 
1997 –  hnízdo obsazeno, mláďata nevyvedena 
1998 –  obsazeno, 25. 7. - mladý čáp  

zraněn o střechu, odvoz k veterináři,  
utracen, informace pí. Smutná,  
hnízdo obsazeno, 3 mláďata,  
vyvedena 2 mláďata 

1999 –  hnízdo obsazeno, vyvedena 2 mláďata 

2000 –  hnízdo obsazeno, 2 mláďata, před dokonče-
ním vyhnízdění přestali rodiče mláďata na-
dále krmit, jedno mládě vypadlo a zabilo se, 
druhé nalezl na hnízdě již mrtvé pan Vaněk 

2001 –  18. 7. hnízdo obsazeno, bez mláďat (Rus), 
každé ráno sedí čápi na hnízdě,  
domněnka o mrtvém mláděti 

2002 –  obsazeno, počet mláďat nezjištěn 
2003 - 2004 – údaje chybí
2005 – obsazeno, počet mláďat nezjištěn 
2006 - 2009  – obsazeno, bez dalších podrobností 
2010 –  obsazeno, 2 mláďata, 9. 11. 2010  

- 1 čáp nocoval, pozdní výskyt 
2011 –  obsazeno, vyvedena 3 mláďata 
2012 –  obsazeno, vyvedeno 1 mládě,  

druhé mládě nepřežilo 
2013 –  obsazeno, vylíhla se dvě mláďata,  

patrně nepřežila 
2014 – obsazeno, vyvedena 2 mláďata 
2015 – obsazeno, vyvedena 3 mláďata 
2016 – obsazeno, vyvedena 4 mláďata 
2017 – obsazeno, vyvedena 3 mláďata 
2018 –  obsazeno, vylíhla se 4 mláďata,  

1 mládě úhyn, vyvedena 3 mláďata 
2019 – obsazeno, vyvedena 4 mláďata 
2020 – obsazeno, vyvedena 2 mláďata
2021 – obsazeno, vyvedena 4 mláďata
2022 – obsazeno, nechme se překvapit 

Lukáš Kadava

Krakovany květen 2020
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LOUKONOSY
Zdálo by se, že maličkost a samozřejmost ne-
stojí za povšimnutí.
Ale není to pravda. Jsou i maličkosti a samo-
zřejmosti, které si opravdu zaslouží povšimnutí 
a poděkování. Oslovili jsme pana starostu Štěr-
bu, že bychom potřebovali 5 laviček. A stalo se. 
Obecní úřad je zakoupil. My jsme si je smon-
tovali, natřeli a instalovali. Jedna je u mostu  
s výhledem na řeku. Další u lávky s výhledem 
také na řeku. Dvě jsou u váhy a poslední máme 
připravenou a je plánovaná usadit u pastoušky.
Taková lavička není vůbec maličkost! Budou 
sloužit jak pro starší, mladší a také návštěvníky 
Loukonos. Sloužit k odpočinku, popovídání. 

Lavičky jsou většinou spjaté s hezkými věc-
mi v každém z nás, které jsme prožili. Někdo 
na lavičce prožil první rande. Někdo si hezky 
popovídal a seznámil se. Někdo třeba jen za-

vzpomínal, nebo si odpočinul. Tedy děkujeme  
z Loukonos za vstřícnost a zakoupení. A zveme 
každého k posezení. 

My z Loukonos
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